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ACTA NÚM. 7/2023 

 
El dia 30 de maig de 2023 a les 17:00 hores, a la Casa Comuna de Canillo, es reuneix 
el Consell de Comú en sessió ordinària tradicional, anomenada Consell de Dilluns de 
Quinquagèssima, Fustamenta i Ordinacions, per donar curs a tot allò que sigui 
convenient per a la bona administració de la parròquia. 
 
El cònsol major dona la benvinguda a tots els assistents a la sessió de Consell tant als 
consellers de Comú, com als mitjans de comunicació presents així com als mitjans que 
estan connectats i a tots els ciutadans que segueixen el Consell per streaming.  
 
 
L’Hble. Sr. Francesc Camp dona lectura a l’ordre del dia de la reunió: 
 
 
1. Acta de Consell de Comú de les sessions del 30 de març i del 20 d’abril de 2023.  
2. Proposta i aprovació, si escau, del tancament dels comptes del 2022 del Complex 
Esportiu i Social del Palau de Gel SAU.  
3. Proposta i aprovació, si escau, de modificació de l’Ordinació de Preus Públics.  
4. Proposta i aprovació, si escau, de l’Ordinació de regulació de la participació ciutadana 
de la parròquia de Canillo. 
5. Proposta i aprovació, si escau, d’unes adjudicacions de la Comissió d’Obres i Serveis.  
6. Informació i ratificació dels acords de les Juntes de Govern de data 13, 20 i 26 d’abril 
i del 3, 10 i 17 de maig de 2023.  
 
 
Sota la presidència de l’Hble. Sr. Francesc Camp Torres, cònsol major, i amb 
l’assistència dels Honorables membres de la Corporació que es relacionen a 
continuació:  
 
 
Cònsol menor 
Marc Casal Tomàs 
Consellers i Conselleres 
Miquel Casal Rossell  
Begoña Rubio Manzano 
Cerni Pol Rossa 
Anna Palmitjavila Martos 
Rafel Casal Carboné  
Elisabeth Font Álvarez 
Albert Torres Babot 
Dolors Cabot Vidal 
 
 
 
Secretària general: 
Meritxell Moya Delgado 
 
 
Desenvolupament de la sessió: 
 
Havent estat convocada degudament aquesta sessió de Consell de Comú, d’acord amb 
el que disposa l’article 21 de l’Ordinació d’organització i funcionament dels Comuns, de 
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data 24 de novembre de 2011; 
 
Aquesta sessió serà transmesa per streaming i es procedirà a la seva gravació conforme 
al que disposa l’article tercer de l’Ordinació del 24-12-2021 de modificació de l’Ordinació 
del Comú de Canillo d’organització i funcionament dels Comuns, del 24 de novembre de 
2011. 
 
Un cop comprovada l’existència del quòrum perquè pugui ser iniciada, d’acord amb el 
que disposa l’article 22; i de conformitat amb els articles 23.2 i 23.3 de l’Ordinació 
d’organització i funcionament dels Comuns, de data 24 de novembre de 2011; 
 
Es procedeix amb l’ordre del dia establert, exposat a continuació: 
 
 
 
1. Acta de Consell de Comú de les sessions del 30 de març i del 20 d’abril de 2023. 
 
L’Hble. Sr. Francesc Camp demana si hi ha algun comentari o consideració a fer sobre 
les actes de Consell de Comú de les sessions del 30 de març i del 20 d’abril de 2023. 

L’Hble. Sr. Albert Torres comenta que ja ho han dit alguna vegada que les actes se’ls hi 
hauria de fer arribar abans de la convocatòria del Consell. A l’acta del Consell del dia 30 
de març hi ha 983 fulls, llavors estaria bé tenir-ho abans, perquè la nostra obligació i 
funció és repassar aquests fulls que òbviament s’han d’aprovar aquí i demanem que a 
partir d’ara se’ns facin arribar abans, ja que ho hem demanat diferents vegades. 

El Sr. Cònsol comenta que com molt bé, vostè ha dit, Sr. Torres, són actes molt denses, 
però també s’ha de dir que de les 900 i escaig pàgines moltes són textos adjunts, ja 
siguin: ordinacions, documents de suport, les actes de Junta de Govern etc, i text 
redactat, que és el que ens hem de mirar, és la minoria del text i els Cònsols ens les 
mirem i revisem el darrer dia d’enviar les convocatòries, perquè com comprendrà són 
actes extenses, feixugues, hi ha molt torn obert de paraula als debats, i entre d’altres 
feines de la secretària general aquesta és una més. No es que no vulguem fer-les arribar 
abans, és que nosaltres també ens les mirem a darrera hora, no és cap altra tema que 
aquest Sr. Torres. Tots tenim molta feina, la secretària general també i ara no puc 
comprometre’m a dir-li que li farem arribar abans. 

El conseller Torres comenta que no posa en dubte la feina de la secretària general, la 
feina de dirigir i redactar les actes, no fa falta que ens ho facin arribar 2 mesos abans, 
sinó 8 dies abans que estic segur que la secretària ja ho té fet. 

El Sr. Cònsol diu que vostè, com sempre, està fent les interpretacions que vol, li estic 
dient les coses com són, no les tenim una setmana abans, quan són tant llargues les 
tenim el dia abans d’enviar-les o 2 dies abans. Ens les revisem, i evidentment si són 
més curtes potser sí que els hi enviarem, però quan són tant feixugues, que no hi ha 
tantes al llarg de l’any, és complicat tenir-ho abans. 

L’Hble. Sra. Cabot comenta que una cosa és el redactat de l’acta, que entenem que 
s’hagi d’enviar 3 dies abans, però els documents adjunts, com vostè diu, són dossiers 
que ja estan dins de Casa Comuna, ja s’han aprovat. Per tant, el que podríem tenir són 
aquests dossiers, sinó és impossible mirar tota aquesta documentació. 

El Sr. Cònsol matisa que s’està parlant de l’acta, Sra. Cabot, no de l’Ordre del Dia.  

La consellera Cabot assenteix, però diu que formen part de l’acta. 
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El cònsol major diu que clar que formen part de l’acta, però que l’obligació de tots els 
Consellers de Comú és mirar-se’ls abans de la sessió. 

La consellera Cabot diu que si no els tenen no se’ls poden mirar. 

El cònsol major puntualitza que quan se’ls hi fa arribar les convocatòries, juntament amb 
l’Ordre del Dia, hi consta tota la documentació que s’ha de tractar i aprovar. I després 
aquesta documentació és la que s’adjunta i s’insereix a l’acta. 

La consellera Cabot diu que no l’ha sabut veure. 

El conseller Torres comenta que l’obligació que tenen és llegir l’Ordre del Dia, així com 
llegir també tot el que s’ha aprovat, encara que sigui el que s’ha aprovat, és això el que 
demanem, llegir tota l’acta, en aquest cas les 900 i escaig pàgines.  

El Sr. Cònsol es reitera que els documents ja estan a l’Ordre del Dia, que si se’ls volen 
tornar a revisar, em sembla molt bé, però ja s’han debatut, aprovat, i una vegada 
aprovats, i donar-los-hi un cop d’ull ràpid, està clar, que no se’ls han de tornar a llegir. 
Estaríem 2 setmanes per llegir-nos 900 pàgines, tots plegats! 

El conseller Torres diu que la podem complir o no, però és la nostra obligació. 

El Sr. Cònsol es reitera en que ell no es pot comprometre a enviar-ho, molt abans, quan 
es tracta d’actes de sessions de Consell de Comú tant feixugues i extenses, perquè hi 
ha molta feina. La Sra. Secretària general hi ha dies que es dedica al 100% només a 
transcriure tot això, perquè és molt feixuc i de vegades les tenim abans d’enviar les 
Ordres del Dia. 

L’Hble. Sr. Marc Casal comenta que per alleugerir la feina de la secretària general, la 
seva col·laboradora està intentant fer aquest treball, però pel moment és complex, està 
aprenent. En el seu dia es va comprar una aplicació que transcriu les gravacions, però 
aquesta no és gaire òptima en català. S’han mirat diferents variants per intentar anar 
més ràpid, si més no,  d’alleugerir la feina de la secretària general, tant amb una persona 
que l’ajudi, com amb sistemes informàtics i no és tant evident d’agafar una gravació de 
Consell de Comú de 2 o 3 hores i transcriure-la i que sigui tant ràpid. Jo les he vist 
treballar i és complex. La secretària ha dedicat 2 dies a la transcripció d’aquesta acta i 
és evident que és una feina molt feixuga, necessites aïllar-te, perquè si constantment 
entra gent al despatx, amb les interrupcions no es pot avançar. Per tant, estem intentant 
posar eines per fer-ho més suau i més amè, perquè no es tracta d’una simple acta, on 
agafaríem els punts més importants, és a dir, es transcriu l’acta sencera de tota la 
gravació, tal i com es va demanar per part vostra a l’inici del mandat. Seria molt més 
fàcil si les actes fossin només un resum del que s’ha parlat i l’acord, però com que no 
és així i s’ha de transcriure tot, són actes complexes. I em reitero amb el que ha dit el 
Sr. Cònsol, tots els membres d’aquesta taula ho veiem al mateix moment, els Cònsols 
un dia abans per donar-li un cop d’ull ràpid per verificar que no hi ha cap error, perquè 
veuen més 4 ulls que no pas 2, i després s’envia a tothom al mateix moment. Però, el 
que comentava el Sr. Cònsol que tot el que són els documents adjunts ja els tenen de 
la sessió anterior, és a dir, l’acta transcriu tot el que hi ha a la sessió de Consell de Comú 
anterior, per tant aquells documents ja els han vist i els han pogut revisar i verificar 
perquè són de la sessió de Comú com he dit anterior. 

L’Hble. Sr. Torres comenta que ja ha quedat clara la seva posició i que no posen en cap 
dubte la feina de la Sra. Secretària general, ja que evidentment és una feina 
entretinguda, densa i profunda en aquell moment, però reiterem que la nostra obligació 
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és no només llegir el text del contingut sinó també tot el que s’ha aprovat, rellegir-ho el 
dia que s’ha d’aprovar l’acta i només demanem que se’ns avanci en el temps.  

El Sr. Cònsol diu que ja han quedat clares les posicions per ambdues parts i a partir 
d’aquí si tenen quelcom a dir al respecte d’aquestes dues actes de Consell de Comú 
que ho facin sup. 

La consellera Cabot comenta que no tenen res a afegir. 

No havent-hi cap consideració a fer sobre les actes de Consell de Comú, s’aprova l’acta 
de Consell de Comú del dia 30 de març per majoria, amb l’abstenció dels membres de 
la minoria perquè no se l’han pogut mirar i s’aprova per assentiment l’acta de Consell de 
Comú del dia 20 d’abril. 

 
 
2. Proposta i aprovació, si escau, del tancament dels comptes del 2022 del 
Complex Esportiu i Social del Palau de Gel SAU. 

 
L’Hble. Sr. Francesc Camp dona pas a aquesta presentació i comenta que comptem 
amb la presència de l’empresa auditora, per si sorgeix algun dubte al respecte. Han 
tingut la informació, l’informe d’auditoria és curt i el què diu és que els comptes abreujats 
del Comú expressen, en els seus aspectes més significatius, la imatge fidel del patrimoni 
de la societat a 31 de desembre del 2022. Es fan dues salvetats que diuen que s’haurien 
de tenir en compte: una és en relació a unes partides de l’immobilitzat, que en el seu 
moment, quan es va convertir en societat anònima es van traspassar sense identificar 
realment el que eren aquestes partides, tot i que es van comptabilitzar, perquè així 
s’havia de fer i com a tal s’estan amortitzant i la segona és en relació al tema del lloguer, 
que sí que és cert que el lloguer el paga directament el Comú de Canillo i es fa menció 
aquí, que d’acord al conveni del 19 de juliol, que es va fer amb l’anterior import de lloguer 
del Palau de Gel, quan es pagaven uns 20.000 i escaig euros a l’any, es va acordar 
entre el Comú i el Palau de Gel que aquest havia de pagar al primer en concepte de 
gestió i explotació, l’import del lloguer i això és el cost que suposa que ha passat de 
20.000 i escaig euros al mes, a 250.000€/any al 2022, que això no està comptabilitzat 
als comptes del Palau de Gel sinó als comptes del Comú de Canillo. Dit això, sobre els 
comptes, sense voler estendre’m massa i anant als 2 punts més importants, que són el 
balanç de situació del Palau de Gel i el compte d’explotació. Començant pel balanç de 
situació estem parlant actualment d’un balanç, on tant a l’actiu com al passiu, 
representen 2.224.000€. La principal variació és de l’immobilitzat intangible, que ha pujat 
més de 500.000€, això s’explica perquè com evidentment vostès saben hi ha un esforç 
d’inversió al Palau de Gel des de l’any passat, per millorar tot el que és la infraestructura 
i també el material que utilitza el Palau. Aquesta partida anirà incrementant-se a mida 
que s’aniran fent i pagant les obres, i per fer el resum d’aquest augment de l’immobilitzat 
tangible de 530.000€, bàsicament, el que es va fer al 2022 va ser comprar una nova 
màquina allisadora, per un import de 139.000€, ja que l’anterior tenia molts problemes 
de funcionament. També hi ha el primer pagament de 115.000€ dels tobogans del parc 
aquàtic, un 30% del cost, i després hi ha una partida important de tots els projectes de 
reforma del Palau de Gel, que ha redactat ENGINESA, per poder dur-les a terme. Cada 
projecte, evidentment, primer s’ha licitat per poder dur a terme les obres i la suma de 
tots aquests projectes, encara queda algun per aquest any, però pel que fa al 2022 eren 
132.000€ que també es comptabilitza com a immobilitzat tangible. I finalment el cost del 
rocòdrom que va costar 84.000€. Com a altre tema important a destacar, a nivell de 
balanç, un increment dels comptes a cobrar de clients i la tresoreria ha baixat, està a 
1.200.000€, evidentment perquè a banda del préstec que va sol·licitar el Comú, hi ha 



 

Página 5 de 78  CC/30-05-2023 

tresoreria del PG que s’utilitza per fer d’altres pagaments. El Palau de Gel ha de fer front 
a molts pagaments, no només de despeses habituals sinó també a les d’inversió i això 
fa que la tresoreria tot ser un import important sigui inferior a la de l’any passat. Pel que 
fa al passiu es comptabilitzen les pèrdues del Palau de Gel, després em referiré al 
compte d’explotació, com a partida que varia més del passiu i també hi hauria partides 
de deutes de creditors comercials que estava a 261.000€ i ara està a 400.000 i escaig 
euros. Aquestes són les principals variacions pel que fa al balanç del Palau de Gel, i pel 
que fa al compte d’explotació, a grans trets, dir que els ingressos, enguany, han estat 
1.149.000€, que representa una variació positiva respecte al 2021, van ser només 
751.000€. Fent una relació de les recaptacions, una de les més positives ha estat la de 
la restauració amb una variació positiva de 109.000 i escaig euros, després la recaptació 
de la pista de gel, el lloguer de material, la majoria és per la pista de gel, però també 
potser per la piscina etc, els abonaments del gimnàs, i després ja serien partides d’ordre 
menor, tot el que són escoles esportives, 13.000€ positius, el lloguer de sales, sobretot 
l’edifici de la Perecaus, diferents serveis, per 11.000 i escaig euros i la recaptació de la 
botiga d’11.000 i escaig euros també. Pel que fa a les despeses d’explotació també hem 
crescut, hem passat d’1,4M i escaig al 2021 a 1,7M i escaig al 2022, també hi ha 
diferents partides que varien. Pel que fa al consum de mercaderies hi ha una variació 
aproximada de 100.000€, la gran majoria, 81.000€, son de productes de restauració, 
l’activitat del restaurant està implementada durant tot l’any i per això aquesta compra 
important de mercaderies. Pel que fa a conservacions, reparacions i manteniment han 
baixat, han passat de 110.000€ a 74.000€, aquest any, hi ha contractes sobretot pel que 
fa al control de la legionel.la, que es va intensificar molt al 2021, veiem que els testos 
que es fan i tot plegat està sortint millor, en negatiu, s’han reduït els testos abans eren 
mensuals i ara són cada trimestre, per la qual cosa s’ha reduït el contracte amb 
l’empresa que ens fa aquests controls i s’ha pogut fer aquesta reducció de 25.000€ i pel 
que fa a serveis del restaurant també hem pogut reduir. Pel que fa al contracte 
d’assessorament de serveis professionals independents, hi ha un increment de 50.000€ 
i aquest és degut als assessoraments d’ENSISA des de l’any 2022 de supervisió i 
tasques de les diferents àrees del Palau de Gel, i aquí hi ha un increment important de 
la partida perquè evidentment hi ha un pagament a ENSISA d’assessorament i això 
representa una variació de 70.000€ de més respecte al que no es pagava al 2021, 
perquè encara no teníem aquest contracte signat. Pel que fa als subministraments 
també hi ha una variació important de 90.000€: 397.000€ al 2021 i 487.000€ al 2022, i 
bàsicament aquests són serveis, pràcticament són de llum, aigua i electricitat. I pel que 
fa a altres despeses d’explotació, també hi ha un increment de 70.000€, aquí també hi 
ha un contracte de prestació de serveis d’ENSISA, per la restauració que abans no hi 
era, i també el servei de neteja, que aquest s’ha reforçat, ja que ja sigui per baixes 
laborals o pics de feina, no és suficient cobrir amb el servei propi del Palau de Gel i hi 
ha un increment de 27.000€. Aquestes són les principals variacions de partides del 
compte de pèrdues i guanys, tant com pel que fa als ingressos com a les despeses del 
Palau de Gel. Si a la suma dels ingressos li traiem la part de despeses, acabaríem l’any 
amb un resultat negatiu de 623.849€, i això representa una pèrdua inferior a la del 2021. 
No és una nota per alegrar-se perquè no deixen de ser pèrdues, però com a mínim no 
tenim tanta pèrdua com al 2021. El Palau de Gel ha estat capaç de generar més 
ingressos i per les diferents compres per part d’ENSISA, pel restaurant etc, hi ha més 
costos per un altre costat. Si agafem només els ingressos d’explotació i els comparem 
amb el darrer any de la pandèmia que va ser al 2019, estaríem en un 33% més 
d’ingressos d’explotació i amb un 36% més de despeses d’explotació respecte al 2019, 
que és l’any comparable abans de la pandèmia, és a dir, que estem amb unes xifres que 
podem considerar que estan a nivell d’abans de la pandèmia, tant d’ingressos com de 
despeses, per sobre, evidentment, perquè hem crescut en aquestes. El que és capaç 
de generar en ingressos el Palau de Gel respecte a les despeses, diríem que de cada 
3€ de despeses, 2€ les paga els ingressos del Palau de Gel. I això, també, és el rati que 
teníem abans de la pandèmia, al 2019, és a dir, que estem a un rati similar, a nivell de 
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la capacitat d’autofinançament que té el Palau. També entenem i volem esperar que 
l’any passat, al 2021, recordar que els primers 6 mesos van ser de pandèmia, per la 
qual cosa l’activitat del Palau de Gel va ser molt reduïda i per tant volem entendre que 
va ser el pic negatiu de pèrdues i que a partir d’ara i amb totes les inversions que estem 
fent haurien de traduir-se en menys pèrdues pel Palau i voldríem que sigui segons el 
que s’ha previst, així es vol creure i esperem complir d’acord amb les inversions 
ambicioses, però que ens han de permetre reduir les pèrdues tant per la inversió 
energètica com també incrementant els ingressos amb les noves activitats que estem 
implementant. El Sr. Cònsol conclou dient que això és un resum, a grans trets, dels 
comptes del Palau de Gel de l’any 2022,  i demana si hi ha quelcom a dir al respecte. 
 
L’Hble. Sr. Torres comenta que ja van parlar una mica l’any passat, analitzàvem el tema 
de la pandèmia, no obstant aquest any resulta que perdem 100.000€ menys, però estem 
parlant de perdre 620.000€, menys 250.000€ de lloguer, ens anem a 870.000€, més o 
menys. Jo conec que hi ha un projecte que vàreu presentar del replantejament de 
consum i d’ingressos del Palau de Gel, però en tot cas a mi sí que m’agradaria esperar 
que aquest es comenci a complir aviat, perquè ja sé que estem en obres, però 870.000€ 
són molts diners de pèrdua del Palau de Gel pel Comú. Encara que això sigui un 30% 
de la facturació, segurament que sí, és un lacre important, llavors, amb els nous 
projectes que esteu fent, i que nosaltres aprofitarem en dir que ens hagués agradat 
participar, en el moment, perquè segurament haguéssim aportat alguna cosa positiva, 
perquè al final, estem tots aquí, per mirar el bé de la parròquia de Canillo. Creiem, que 
avui, 870.000€, amb el lloguer del Palau, és una xifra important, sobretot tenint en 
compte que venim d’una pandèmia de fa 2 anys que ja no hi entrarem, però estem en 
un pic molt alt. Ens hauríem de replantejar algunes coses, a banda de les que ja vàreu 
fer.  
 
El Sr. Cònsol diu que estan tornant a fer el debat que van fer l’any passat i no val la pena 
tornar a entrar, perquè tot el que ens comenta ja ho vàrem fer l’any passat. Nosaltres 
creiem que per analitzar bé l’evolució del Palau de Gel el lloguer no té res a veure en el 
sentit de l’import, estem parlant d’un import, que segurament abans estava molt per sota 
del preu del mercat, perquè si hagués estat al preu del mercat, estaríem parlant d’unes 
pèrdues molt més elevades a hores d’ara. Si volem comparar l’evolució del Palau de 
Gel, s’ha de fer sense el lloguer. Es tracta d’un lloguer que hem renegociat per 25 anys 
i que s’ha posat a preu de mercat, està clar, que són diners, però com ja li he dit abans, 
estem al pic de pèrdues, però tot el que s’està fent és per pal·liar substancialment 
aquestes pèrdues i això és el que esperem aquests propers anys. Diu que ens hauríem 
de replantejar algunes coses, digui’m quines vostès, perquè les solucions que nosaltres 
hem trobat han estat aquestes, les hem definit, dissenyat i les estem implementant, no 
sé que més es pot fer per millorar aquest compte d’explotació, si vostè en té alguna ens 
la diu, però de moment no hem sentit cap proposta que ens faci reduir aquestes pèrdues. 
El que sí que està clar, és que si es vol donar més servei, com per exemple: el 
restaurant, que abans el portava un privat, un equip extern, un autònom, és evident, 
doncs, que el fet d’incorporar-ho generi més ingressos, però també moltes més 
despeses. És així, i tot això s’ha de tenir en compte, i crec que s’està donant millor servei 
a la parròquia, ara que abans, a nivell del restaurant, perquè ENSISA ens està ajudant 
molt en aquest sentit i també els hi vull agrair, però evidentment caldrà tenir més 
entrades de clients al Palau de Gel perquè hi hagi més benefici que el que hi ha 
actualment. 
 
L’Hble. Sr. Torres diu que aquest tema ja l’han parlat vàries vegades i que sobre les 
possibles propostes que ells poguessin tenir del Palau de Gel no els han deixat participar 
en el seu moment. Avui, ara, ens dieu que si tens una idea concreta, puntual, que la 
diguem, home, està clar que dèficit zero no hi haurà, es tracta de reduir el màxim 
possible el dèficit. Nosaltres, des de el primer dia ja ho vàrem dir, i no heu volgut, i ara 



 

Página 7 de 78  CC/30-05-2023 

no vulgueu dir que és el passat. La solució no és que ara nosaltres vinguem aquí i diem, 
mira la proposta puntual és pim, pam, pum, no! La solució era abans a l’analitzar tot el 
projecte global de com farem això. Avui, si s’han d’aportar solucions puntuals i petites, 
sí, però solucions globals quan tots els estudis estan fets, tot el projecte dissenyat, 
analitzat i adjudicat és una mica tard i després una altra cosa, vostè diu que el lloguer 
no s’ha d’incloure, però perdoni que li digui que quan vostè té un edifici, un local o el que 
sigui s’ha d’imputar el preu del lloguer. Dins de l’explotació que pugui generar aquest 
negoci, vaja, nosaltres ho entenem així.  
 
El Sr. Cònsol diu que està clar que és un cost de més, però li acabo d’explicar, Sr. 
Torres, que si l’haguéssim imputat abans del nou contracte, les pèrdues també 
haguessin estat majors, no és ara que tenim moltes més pèrdues que abans de la 
pandèmia o abans de signar el contracte, hem de reconèixer i suposo que estaran tots 
d’acord que no era un preu de mercat i estava molt per sota, amb la qual cosa les 
pèrdues eren importants però hi havia un element que feia que no fossin tant com son 
actualment que és el preu del lloguer. I nosaltres, sempre li he dit Sr. Torres, que no ho 
fem amb l’ànim d’amagar res, sinó al contrari. És un tema de dir, si algun dia el Palau 
de Gel dins dels seus comptes pot assumir aquest lloguer, ja ho farem. Ara, entenem, 
en la situació que es troba que podem i devem assumir-ho des del Comú de Canillo, i 
és el que estem fent Sr. Torres, ja sabem quins son els resultats.  
 
El Sr. Torres diu que quan parlava a enrere es referia al contracte i al que es pagava 
abans,  però si han d’entrar, igual que vostè ha entrat, si fa 10 anys el  Comú de Canillo 
s’hagués assentat amb aquesta gent i negociat aquesta solució, perquè clar no ens 
enganyem, almenys segons el nostre concepte, estem pagant una part del que en el 
seu moment no es va pagar. Que no és culpa de vostè, perquè vostè no era Cònsol, ja 
li he dit jo que no, però sí que és culpa del Comú de Canillo. 
 
El Sr. Cònsol comenta que no pensa que sigui culpa de ningú, per negociar han d’estar 
predisposades ambdues parts i em consta que sempre per part del Comú hi ha hagut 
predisposició per fer-ho, abans de que el contracte arribés al seu venciment, però no va 
ser possible, ja es van mirar fórmules també per arribar a una entesa, les negociacions 
es tanquen quan les dues parts estan d’acord i en aquest cas no va ser així. Els darrers 
dos mandats, 2011 i 2015 no es va estar parat en aquest tema. Ara per sort hi ha hagut 
entesa, doncs, millor que hagi estat així. 
 
 
El cònsol menor diu que com al Sr. Torres sempre li agrada anar 10-12-15  anys enrere, 
només recordar que les pèrdues del Palau de Gel fa 10 anys enrere eren de l’ordre d’1M 
d’euros, amb un lloguer de 20.000€, des de llavors fins a data d’avui si ho comparem hi 
ha hagut una millora substancial que s’ha d’agrair a tots els equips que hi hagut, ja 
siguin: treballadors o directius del Palau de Gel, que han intentat sempre tirar endavant 
aquest projecte, sense tenir noves inversions i no poder donar noves ofertes al públic, 
per tant amb el poc que han tingut, la millor els darrers 10 anys és important, estem 
parlant d’1M d’euros de pèrdues, més o menys, a 600.000€ a data d’avui, per tant són 
400.000€ de millora només amb les activitats i oferta que tenen a data d’avui. Nosaltres, 
ja  hem comentat que hi ha uns projectes,  els quals s’han de fer unes millores, perquè 
el Palau de Gel sigui definitivament, en un futur, autofinanciable, i jo crec que el missatge 
ha de ser positiu. S’ha d’agrair la feina feta des del Palau de Gel, amb unes inversions 
que aportava el Comú, molt escasses, que bàsicament eren manteniments, i per tant 
millorar 400.000€, aviat està dit, tampoc és el mateix 600.000 euros a dia d’avui que 1M 
d’euros fa 10 anys,  
si ho traspassessin amb la inflació que hi ha hagut estaríem parlant d’imports molt 
superiors,  la gestió d’aquests darrers anys s’ha intentat optimitzar per tal que no fos tant 
feixuga pel Comú. A dia d’avui, s’han iniciat unes obres, hi ha unes inversions pendents 
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i a partir de l’any vinent veurem quin és el resultat. Crec que haurem de valorar si ens 
hem equivocat o no amb les inversions que estem fent, però serà d’aquí a 2-3 anys quan 
es vegin les vendes d’aquestes noves ofertes que es faran. Dit això, m’agradaria donar 
un missatge de positivitat i tranquil·litat del Palau de Gel, ja que he vist èpoques molt 
pitjors que aquesta i sense comptar amb la pandèmia, sinó abans, amb autèntics 
desastres als comptes del Palau de Gel i que finalment han estat millorant aquests 
darrers anys, gràcies a l’esforç d’alguns equips que han posat tot el seu saber fer. 
 
L’Hble. Sr. Torres matisa que no són ells quins han tornat enrere amb el temps, sinó que 
ha estat el Sr. Cònsol, nosaltres hem tornat perquè ell ho ha fet, però el nostre objectiu 
no és dir 10 anys enrere. I després una altra cosa, en quant a les inversions és evident 
que en aquests darrers anys hi hagut menys rendiment perquè s’han fet menys 
inversions, però és normal perquè quan no tens la garantia d’un contracte i no tens 
continuïtat, com un terreny llogat, no es facin inversions, això és així. El passat, passat 
està i ja s’ha dit tot, però el que sí és veritat és que cadascú a de fer-se càrrec de la seva 
part de culpes i de les seves actuacions. En quant al projecte que parlem, avui, que és 
com reduir el màxim possible les pèrdues del Palau de Gel, perquè aquest és l’objectiu 
d’avui.  
 
La consellera Cabot vol fer una puntualització, perquè abans el Sr. Casal ha comentat 
que havia estat un desastre fa 10 anys i avui continua igual, i no per això és un desastre, 
és una instal·lació pública i no se li exigeix el mateix que a una entitat privada, moltes 
vegades el sector públic passa més desapercebut quan hi ha una situació de dèficit com 
pot tenir, avui, el Palau de Gel, una empresa privada no podria tenir aquests números 
en dèficit. Només analitzar que aquests diners són de tots els ciutadans i la nostra 
obligació és administrar-los per tal que cada vegada aquest deute sigui inferior, entenem 
que hi ha hagut uns anys complicats i tot el passat i no s’ha fet inversió per la senzilla 
raó que no es sabia si s’hauria de desmantellar el Palau en 4, 2 o 1 any, per tant avui 
és una etapa nova, estem d’acord, s’han baixat 100.000€ respecte a l’any passat, no és 
molt, és un primer pas, aquest any serà complicat perquè a l’haver-hi obres i no havent 
obertura al públic  habitual com esà siguent sempre, això treu costums al Palau i això 
vol dir que s’haurà de tornar a atraure un públic, unes sinergies, perquè la gent gaudeixi 
d’aquestes instal.lacions. Crec que hem de fer una reflexió de com hem de posicionar al 
Palau davant del ciutadà  i del turista que ens visita pequè trobi un atractiu, a part de les 
instal.lacions que hi puguin trobar, l’hem de promocionar de tal manera que torni a ser 
atractiu i tingui un interés, perquè sinó és així tornarem a estar amb moltes instal.lacions 
sense interés, és intentar trobar aquest marqueting que va al costat i que el Sr. Cònsol 
ens té molt habituats, i mirar com es pot fer perquè aquestes perdues siguin inferiors i 
anem a una evolució constant de millora. No ens podem felicitar perquè estem amb els 
resultats de l’any passat. 
 
El Sr. Cònsol li diu a la Sra. Cabot que té raó, no ens felicitem, ho posem a sobre de la 
taula i els resultats són millors que l’any passat, però com ja he dit va ser un pic de 
pèrdues, o això vull esperar, parlo del 2021, aquest any ha estat menys i ja hauria d’anar 
per aquí la cosa. És important el que ha dit de que hi ha un servei social, si el Palau de 
Gel s’obrís només com les estacions d’esquí, de desembre a abril, segurament que es 
guanyarien diners. El primer trimestre d’enguany el resultat va ser positiu, però com es 
pot quantificar la part social que aporta el Palau de Gel? doncs, una part d’aquestes 
perdues venen lligades a aquest component social que obre tot l’any i dona un servei al 
ciutadà, en temporades baixes, quan no hi ha turistes, i entenem que és així i que ho 
hem d’assumir. A partir d’aquí, això no ens ha de treure l’ambició de reduir les perdues 
el màxim i pel que fa a la seva preocupació que amb les obres els ciutadans no vindran, 
dir-li que d’entrada es tancarà el mínim possible, de fet el tancament real serà a la tardor, 
de setembre a novembre, ara ja s’estan fent obres, però no cal tancar la pista de gel, ja 
que és el sostre de la pista i un cop tot estigui més en funcionament caldrà una feina 
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més tècnica dels equips comercials i de màrqueting del Palau de Gel, amb el suport 
d’ENSISA, però està clar que hem ser més ambiciosos amb un bon pla de màrqueting, 
amb les noves activitats, perquè tota la gent del País no només el turista redescobreixi 
el Palau de Gel, però abans s’ha de fer aquesta inversió, perquè si no és així no servirà 
de res fer un bon pla de màrqueting i comercial per atraure més clients. Aquest és una 
mica l’objectiu per l’any vinent. 
 
La consellera Cabot comenta que li agradaria que es fes una presentació pública del 
que pot ser el Palau de Gel, de fer quelcom ja que és un projecte social i la gent es doni 
compte del treball que s’està fent i que hi ha una voluntat política per tal de millorar 
aquestes instal.lacions i donar un servei a la ciutadania, a la parròquia, però també al 
País, i a més de Palaus de Gel no hi ha 3, hi ha 1, i a nivell de Comuns implica una mica 
a unes accions de parlar-ho, de fer-ho públic, d’ajudes, de treball etc. Com a Comú, 
estem assumint unes instal.lacions que són del Comú, però a la vegada podria donar un 
servei esportiu molt més ampli, a nivell de Govern, de País, és quelcom que poso a 
sobre de la taula. Vostè demana propostes, doncs, miri comencem a treballar una mica 
la proposta d’instal.lació pública nacional que pot tenir, en aquest cas, el Palau de Gel. 
Són reflexions que es poden anar fent, però crec que el més important és que la gent 
conegui que hi haurà dins, com s’estan planificant aquestes millores que es poden fer, i 
a partir d’aquí podem vendre aquest producte a nivell país, ja que és molt important, 
perquè des d’escolars a gent que busca gimnassos amb condicions, hi ha una sèrie 
d’activitats al voltant, com el hockey, el patinatge etc. Hi ha una sèrie d’activitats que es 
poden fer: piscina, bé tot això seria important i interessant que fos un plus pel públic i 
crear una gran espectativa de tot això. 
 
El Sr. Cònsol diu que de fet ja hi ha escoles d’altres parròquies del País que ja venen a 
patinar al Palau de Gel, però pel que fa a la piscina, totes les parròquies en tenen i és 
més complicat que vulguin venir a Canillo. No obstant, ara, amb el parc aquatic hi haurà 
més interès, però potser és més a nivell lúdic que educatiu, ja es veurà, però està clar 
que de cara a l’any 2024, un cop finalitzades les obres, hi ha molta feina tant a nivell 
comercial com de tornar a fer descobrir el Palau de Gel als ciutadans i als infants del 
país.  
 
Un cop finalitzat el debat el Sr. Cònsol dona pas a la votació de la proposta, la qual és 
aprovada per assentiment.  
 
Seguidament es transcriu l’informe d’auditoria. 
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3. Proposta i aprovació, si escau, de modificació de l’Ordinació de Preus Públics.  

 
El Sr. Cònsol cedeix la paraula a la presidenta de la Comissió de Joventut i Esports. 
 
L’Hble. Sra. Anna Palmitjavila, comenta que pel que fa aquest punt hem afegit un nou 
preu públic a l’Ordinació, ja que a les vacances d’estiu, a l’esplai, es realitzaran campus 
setmanals d’àmbit esportiu com de caire més artístic. Llavors, a part del cost habitual 
les famílies que vulguin inscriure els seus fills al campus hauran de pagar un plus a la 
setmana. Aquest preu serà de 78,60€ la setmana amb l’àpat apart que té un cost de 
3,25€. A part, també hem establert dues tarifes més en funció dels dies d’assistència a 
l’esplai ja que hi ha infants que no venen els 5 dies laborals.  
 
L’Hble. Sra. Cabot demana que es parla de dies laborables i es diu que són 78,60€ i 
62,40€/ 4 dies, jo volia dir que el dia laborable pels infants, què s’entén exactament? És 
a dir, no dia, disculpeu, horari laboral? 
 
La consellera Palmitjavila matisa que l’hora del campus seria de 10 hores a 17 hores, i 
de 8 hores a 20.30 hores, tenen l’horari d’esplai. És a dir, tenen el servei d’esplai habitual 
i a més pagarien aquests 20€ addicionals i podrien fer el campus que els hi pertoqui: 
una setmana de musica, una setmana de futbol etc, aquells que els hi interessi.  
 
La consellera Cabot comenta al respecte que llavors hi haurà infants, doncs, que per 
exemple una setmana podrà fer una activitat de futbol i l’altra es quedarà a l’esplai, com 
és fa normalment? 
 
La consellera Palmitjavila assenteix a les paraules de la consellera Cabot. 
 
L’Hble. Sra. Cabot demana si hi haurà una cabuda suficient per tots els nens a l’esplai 
normal, perquè imaginem que a les activitats no tothom s’apuntarà a les mateixes, però 
des de l’esplai es podrà donar cobertura a tothom? Ja que l’any passat va haver-hi una 
llista d’espera. 
 
La consellera Palmitjavila puntualitza que hi haurà cabuda per a tothom i que la llista 
d’espera de l’any passat es va solucionar i finalment va poder entrar tothom que va fer 
la demanda.  
 
La consellera Cabot agraeix els aclariments al respecte i comenta que troba que és una 
bona iniciativa, és quelcom positiu perquè no és únicament el servei d’esplai sinó que 
també es compagina amb l’esport i es dona un valor afegit al nen, al no estar solament 
tancat i pot fer activitats externes compaginades amb el seu propi club.  
 
Donat per finalitzat el debat, el cònsol major procedeix a la votació de la present 
proposta, la qual és aprovada per assentiment. 
 
 
 
 
 
Seguidament, es transcriu l’informe del Departament de Joventut i Esports: 
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Seguidament, es transcriu l’informe d’Intervenció per la modificació de Preus Públics: 
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Seguidament, es transcriu l’Ordinació de modificació de l’Ordinació de Preus Públics:  
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4. Proposta i aprovació, si escau, de l’Ordinació de regulació de la participació 
ciutadana de la parròquia de Canillo. 
 
El Sr. Cònsol cedeix la paraula al cònsol menor per exposar la present proposta. 
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L’Hble. Sr. Marc Casal comenta que aquest punt és per donar conformitat a la disposició 
final novena de la Llei 33/2021 del 2 de desembre de la “transparència, accessos a la 
informació publica i Govern Obert”. 

Vist que aquesta Llei obliga els comuns a incorporar al marc normatiu les disposicions 
contingudes al titulo 4. 
 
Des de reunió de Consols es va decidir fer-ho conjuntament, així doncs es va encomanar 
una proposta a un advocat del País i aquesta proposta inicial s’ha modificat en les 
reunions de cònsols posteriors i s’ha consensuat  la proposta que el dia d’avui sotmetem 
a votació del Consell. 
 
L’Hble. Sr. Albert Torres comenta que demanen d’incloure el que ja han demanat que 
s’inclogui alguna vegada, és a dir, que es pengi a la web del Comú, com a informació 
transparent, les actes verbals del Consell de Comú, és a dir, les gravacions. Ho hem 
demanat moltes vegades i seria un acte més de transparència.  
 
El cònsol major diu que això no té res a veure amb el punt de l’ordre del dia, Sr. 
Torres.  
 
El conseller Torres diu que no és el punt de l’ordre del dia, però sí que es podria 
incloure i ens agradaria que quedés clar això. 
 
La consellera Cabot diu que apropar els Consells a la ciutadania, és una mica també la 
participació ciutadana, ja sé que parla dels infants i dels adolescents de fer propostes a 
la parròquia, però podria ser quelcom de participació ciutadana, perquè la gent pugui 
seguir-los, ja que no tothom els pot seguir per streaming, perquè potser estan treballant, 
en el seu dia a dia, llavors si els tens penjats igual hi hauria interès i diries vaig a escoltar 
allò en concret que m’interessa. En alguna època s’havia fet i s’havien penjat a la web. 
 
El cònsol menor i la secretària general puntualitzen que les actes de Consell de Comú 
sí que es pengen a la web, però les gravacions mai. 
 
L’Hble. Sra. Cabot diu que potser el Sr. informàtic ens pot dir si es van arribar a penjar 
les gravacions, durant un temps? 
 
El responsable informàtic diu que sí, però durant un termini curt.  
 
La consellera Cabot diu que sí que es van penjar algunes i es va fer, per tant està bé 
que és una decisió seva, però nosaltres pensem que seria interessant que el ciutadà 
tingués aquesta proximitat amb el Consell de Comú, però bé és un altre tema. 
 
El Sr. Cònsol diu que se centrin, sup, al tema que ens ocupa, avui, que és aquesta 
Ordinació, Sr. Torres. 
 
El conseller Torres diu que el que comenta la Sra. Cabot, que hi ha molta gent que 
potser a les 12 hores o 17 hores potser no pot seguir per streaming les sessions de 
Consell de Comú, en canvi si està gravat i el pot escoltar encara que sigui a trossos, en 
algun altre moment, és molt més fàcil que llegir-se una acta de 200 fulls. 
 
El Sr. Cònsol comenta que ells van optar, en el seu moment, de publicar les actes de 
Consell de Comú i bé és la seva opinió i ja es va debatre aquest tema en el seu dia i 
m’agradaria tornar al punt que ens ocupa avui, que és l’Ordinació de Participació 
Ciutadana, tenen quelcom a dir sobre la mateixa? 
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La consellera Cabot diu que li sembla curta, que podria ser quelcom amb més contingut, 
però és correcta. Finalment volem apropar les institucions comunals als infants i 
adolescents. No obstant, podria ser quelcom més ampli, potser és un primer acord i de 
mica en mica s’anirà ampliant i modificant. 
 
El Sr. Cònsol diu que les Ordinacions estan obertes i s’amplien i modifiquen quan 
s’escau. 
 
Donat per finalitzat el debat, el Sr. Cònsol procedeix amb la votació i s’aprova la proposta 
per assentiment. 
 
 
Seguidament es transcriu l’Ordinació de regulació de la participació ciutadana de la 
parròquia de Canillo:  
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5. Proposta i aprovació, si escau, d’unes adjudicacions de la Comissió d’Obres i 
Serveis. 
 
 
L’Hble. Sr. Francesc Camp cedeix la paraula al president de la Comissió d’Obres i 
Serveis. 
 
L’Hble. Sr. Rafel Casal dona lectura del corresponent informe tècnic d’adjudicació i 
comenta que pel conjunt de valoracions, s’eleva a l’aprovació d’aquest Consell 
l’aprovació de l’adjudicació de la construcció d’una caseta de fusta per a serveis i 
annexes a l’Armiana a la UTE KOS-MO & ENGINESA per un import de 250.000€. Val a 
dir que FIC SL no va presentar tota la documentació requerida, que se li va donar un 
termini de 4 dies i no ho va fer, tot i que tampoc hagués estat l’empresa més econòmica. 
 
El cònsol major demana que si hi ha quelcom a dir sobre aquesta adjudicació. 
 
La consellera Cabot diu que no hi ha res a dir. Va estar una adjudicació que es va 
explicar en Comissió d’Obres i és veritat que es tracta de preus molt elevats, però són 
els que hi ha actualment al mercat. 
 
El cònsol major li torna a cedir la paraula al conseller Rafel Casal perquè procedeixi amb 
la següent proposta d’adjudicació. 
 
L’Hble. Sr. Rafel Casal dona lectura a l’informe per l’adjudicació de la construcció del 
nou Centre d’Atenció Primària, ubicat a la plaça del Prat del Riu. Hi havia un import 
estimatiu de 2M. S’han presentat 3 empreses: PROGEC, SA, CEVALLS, SAU i KOS-
MO, SL. En aquest cas la societat KOS-MO es va descartar perquè els hi faltava 
documentació i no l’ha van aportar en el termini que se’ls hi va facilitar. La proposta 
d’adjudicació és a la societat PROGEC, SA, que és la més econòmica per un import de 
1.680.015,88€, i el que li correspondria assumir al Comú seria 1.016.112,85€ i a Govern 
663.903,03€. 
 
L’Hble. Sr. Albert Torres diu que si ho ha entès bé, ja es va adjudicar l’estructura per 
300.000 i escaig euros i ara el que faltaria és 1.360.000€ que és el que ha de pagar el 
Comú de Canillo. Llavors, que més li quedarà per pagar al Comú de Canillo perquè 
aquest Centre de Salut quedi totalment habilitat, ho sabem? Estimativament parlant? 
 
L’Hble. Sr. Miquel Casal diu que amb el que s’aporta ja està tot inclòs, és a dir, des de 
la construcció del Centre, l’equipament de dins i després el SAAS ja acabarà d’habilitar-
ho i tot, en principi quedarà acabat amb aquests diners.  
 
El conseller Torres diu que, doncs, hem d’entendre que els 600.000 i escaig euros que 
aportarà Govern, més 1M i escaig que hem pagat hi quedarà tot pagat. 
 
El conseller Miquel Casal assenteix les paraules del conseller Torres i diu que amb això 
quedarà el Centre de Salut construït i el SAAS acabarà d’habilitar-ho amb els mobles i 
tot l’equipament que s’escaigui de dins: instal·lacions, telefonia, etc. El Comú el que fa 
és oferir l’edifici.  
L’Hble. Sra. Dolors Cabot demana si dels exteriors quedarà quelcom per a fer, és a dir, 
segons la maqueta que vàrem veure, queda tot acabat o queda una part externa que 
s’haurà de refer? 
 
El conseller Rafel Casal puntualitza que el que és el Centre de Salut està tot inclòs, 
acabat, claus en mà. Està clar, que sempre pot sorgir algun petit imprevist que no s’hagi 
tingut en compte. El que no està inclòs, és la plaça que s’havia parlat de remodelar tota 
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aquella zona on hi ha uns arbres i donar-li un altre atractiu a la mateixa. Inclou el Centre 
de Salut i la part de davant del mateix, tota la resta si es vol canviar la plaça, no està 
inclòs. Tornant una miqueta enrere de les xifres que ha parlat el Sr. Torres, amb aquest 
import es faria tot: plaça, centre i s’acaba. L’import és de 2M. 
 
La consellera Cabot diu que si es posés una mica més, doncs, es podria acabar la plaça. 
Estaria bé, plantejar-nos de tenir aquesta plaça, ja que tindrem el Centre de Salut que 
serà un lloc més concorregut del que és avui, d’estudiar una mica una proposta 
d’embelliment de la zona.  
 
El cònsol major diu que s’estan treballant en diferents possibilitats per poder-la fer i 
recordo que es va pressupostar i si es pot es farà. 
 
El conseller Rafel Casal comenta que tal i com diu el Sr. Cònsol s’ha d’acabar d’estudiar 
i  començar, ara, a treballar en aquesta plaça, sense que l’obra estigui gaire avançada 
potser no és el més convenient, ja que es malmetran coses i per prudència s’ha 
d’esperar una mica.  
 
La consellera Cabot diu que aquesta és la seva reflexió.  
 
Finalitzat el debat, el Sr. Cònsol passa a la votació de les dues propostes d’adjudicació, 
les quals són aprovades per assentiment. 
 
 
Seguidament, es transcriu l’informe del Departament d’Obres i Serveis per la construcció 
d’una caseta de fusta per a serveis i annexes a l’Armiana de Canillo: 
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Seguidament, es transcriu l’informe d’Intervenció per la construcció d’una caseta de 
fusta per a serveis i annexes a l’Armiana de Canillo:  
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Seguidament, es transcriu l’informe del Departament d’Obres i Serveis per la construcció 
del nou centre d’atenció primària: 
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Seguidament, es transcriu l’informe d’Intervenció per la construcció del nou centre 
d’atenció primària:  
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6. Informació i ratificació dels acords de les Juntes de Govern de data 13, 20 i 26 
d’abril i del 3, 10 i 17 de maig de 2023. 
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L’Hble. Sr. Francesc Camp demana si hi ha alguna consideració a fer de les juntes de 
govern. 

L’Hble. Sra. Dolors Cabot comenta que es tracten de consideracions fàcils i ràpides. De 
la Junta de Govern del dia 13 d’abril, a Finances, hi havia una reclamació d’un deute, 
que s’havia de tornar a valorar des de les Comissions de Social i de Finances i va quedar 
pendent i és més que res posar-ho sobre de la taula. Des de la Minoria vàrem fer la 
reflexió de que és un tema bastant delicat i que no se li pot reclamar l’import que es deia 
i vam proposar que es busqués una solució i per tant intentem parlar-ho i mirem que es 
pot fer. Més que res que quedi constància i per tant en aquesta Junta ens abstindrien 
per a veure com evoluciona aquest tema. A l’acta de Junta de Govern del 20 d’abril, a 
Medi Ambient, es va desestimar la realització d’un raid de 4x4, quads, motos, pels 
camins de la parròquia i últimament hem vist a la premsa que ha sortit el tema de motos 
precisament per la muntanya, concretament a Juclar. Clar són espais molt complicats 
pel moviment de pedres i és una mica un punt d’atenció de saber com està i què s’ha 
fet envers aquest assumpte, si s’ha fet alguna actuació, en quin punt es troba aquest 
tema.  

El Sr. Cònsol diu que es va demanar als agents de circulació que estiguessin vigilants 
en aquest tema, perquè si no recordo malament tenim vigent una Ordinació que 
prohibeix la moto d’enduro i permet només la moto de trial. 

L’Hble. Sra. Cabot puntualitza que en zones especifiques, no a tot arreu. 

L’Hble. Sra. Elisabet Font confirma que sí, que en camins de més de 3 metres 
d’amplada. 

El cònsol major procedeix que el que s’ha de fer és fer respectar aquesta Ordinació, si 
s’han d’agafar in fraganti a les persones, no és evident, i aquest estiu es vigilarà més i 
s’estarà més atent. 

La consellera Cabot diu que voldria fer una proposta a Medi Ambient i és que ja que 
tenim molta gent treballant a Camins, ja que a l’estiu tindrem gent eventual, i a través 
del Bander coordinar una mica i controlar les infraccions que es puguin detectar i 
informar ràpidament. Desconec si cal establir un protocol o manera de procedir 
internament, però hem d’estar a l’aguait, perquè sap greu i tots sabem que Juclar és un 
lloc que costa molt d’accedir, amb molta pedra, i si comença a córrer del boca a boca 
que a Andorra no es vigila això, ni es controla res, podem tenir un problema. Potser és 
quelcom puntual, tampoc vull exagerar, però hem d’estar atents perquè és atractiu.  

La consellera Font comenta que el Bander ja està en sobre avís i se li va fer especial 
incís amb el que va sortir als mitjans al respecte. Per una altra banda, comentar que els 
constats oficials els ha de fer el Bander, el personal eventual pot avisar-lo però no els 
poden fer, ja que no tenen potestat. És complicat que una sola persona, en aquest cas 
el Bander, pugui estar al cas de tot, no obstant com ja s’ha comentat els agents de 
circulació també estan sobre avisats i també col·laboren en aquesta tasca.   

El cònsol menor comenta que està d’acord amb ambdues reflexions, i diu que a banda 
del Servei de Circulació que se’ls hi va dir que havien d’estar atents, cal recorda que al 
Bander se li ha facilitat un dron i ha estat format per fer-lo anar. Per tant, si el personal 
de camins li comunica al Bander, aquest no caldrà que es desplaci in situ, ja que si no 
és molt llunyana la zona amb el dron podrà capturar imatges i identificar  les motos i als 
propietaris. Tot i que al tractar-se d’una parròquia tant gran i extensa, tant pels agents 
de circulació com pel Bander, és complicat trobar-se al lloc concret on estiguin les motos. 
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Perquè el que va sortir a la premsa és una mica surrealista, ja que una moto d’enduro a 
Juclar, tots els que hem pujat a Juclar sabem que no és un camí per anar amb moto, si 
les fotografies haguessin estat de la zona de pistes etc, potser ho hauria trobat més 
normal en el sentit que algú aficionat a aquest esport vulgui anar a aquesta zona, però 
a Juclar, no. 

La consellera Cabot diu que està d’acord amb el cònsol menor, que és veritat que no és 
evident pujar a Juclar, amb moto, amb el camí ple de pedres, tal i com està, però a les 
fotografies es veia que hi havia gent. De vegades, per poca prudència, per 
desconeixement de la zona, dels camins, es fiquen per tot arreu perquè ho han de provar 
perquè són més valents, moltes vegades és gent del País, d’altres de fora, bé, hem 
d’estar atents. Crec recordar que no fa gaire a Sant Julià també van tenir un tema de 
vehicles rodats i estan proliferant-se per aquí i el que està clar és que l’estiu està a la 
cantonada i em sembla bé els mitjans que s’estan posant, però estiguem atents tots.  

La consellera Cabot comenta que a l’acta de Junta de Govern del dia 26 d’abril, hi ha un 
tema que no són coneixedors sobre un expedient a una educadora de l’Escola Bressol. 

La consellera Anna Palmitjavila diu que van rebre un informe de la directora de l’Escola 
bressol de diferents incompliments a nivell d’horaris i normativa per part d’aquesta 
educadora i llavors des de RRHH i amb la cap del Departament es va decidir d’obrir un 
expedient, concretament un avís, no es tracta de cap sanció de suspensió de feina, ni 
econòmica. 

L’Hble. Sra. Cabot assenteix a les paraules de la consellera Palmitjavila. Procedeix amb 
l’acta del dia 26 d’abril i comenta que hi ha un acord respecte a un pas de vianants que 
es va parlar en Comissió i més que res insistir en el tema de la demanda de passos de 
vianants per part d’alguns veïns de la parròquia per l’entrada sur al poble i se’ns ha 
comentat que es valoraran tots els passos de vianants del poble de Canillo, però volem 
saber quan es faci aquesta valoració, quins criteris es prendran i conèixer quines 
variacions hi haurà al respecte, per això fem incís en aquest punt, perquè abans de que 
s’aprovi ser coneixedors per si podem fer alguna aportació, ja que pensem que la 
circulació a la parròquia és complicada. 

El Sr. Cònsol diu que sobre el que comenta on hi ha més dubtes és a l’entrada sud del 
poble, perquè sí que s’ha rebut una demanda per posar un pas de vianants a prop de 
l’edifici Perecaus, però s’ha de vigilar molt on es posa, perquè es tracta d’un indret amb 
molt poca visibilitat quan es puja i ja es va tancar un acord en Junta de Govern al 
respecte. 

L’Hble. Sr. Rafel Casal diu que es va quedar en pintar un pas de vianants just abans de 
la caseta de fusta, de la parada de bus del Pont Tibetà, que és el lloc on el cap de 
Circulació va valorar que es podia posar.  

L’Hble. Sra. Dolors Cabot demana si no es tocarà cap altre pas de vianants més del 
poble, perquè es pensava de canviar algun més de dins del poble? 

El Sr. Cònsol comenta que encara no ho han decidit i que s’està valorant, no és fàcil 
tocar un i sempre hi ha pros i contres, per la resta no hi ha cap modificació decidida. 
S’està estudiant, però de moment no hi ha res decidit. En tot cas, abans de tancar-ho ja 
els hi farem arribar la proposta.  

La consellera Cabot diu que aquesta acta del 26 d’abril l’aprovarien, la del 10 de maig 
també, a la del 17 de maig veiem que hi ha un concurs nacional que ens va explicar el 
conseller Rafel Casal, referent a la concessió d’un espai públic privat per la concessió 
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de serveis de professionals de venda de begudes i restauració ràpida, com es pretén 
fer? hi ha algun projecte específic estudiat? 

El Sr. Cònsol diu que si a algun privat li pot interessar, ja que durant aquest any encara 
no tindrem la caseta de serveis posada, d’oferir un servei. Potser en format foodtruck o 
potser en alguna caseta de fusta que pugui tenir alguna empresa o particular i seria tot 
amb restauració d’snack, freda i begudes i tenint en compte que no hi ha ni llum ni aigua, 
és a dir, que ha de ser autònoma. És per donar servei sobretot aquest estiu perquè quan 
fa molta calor i hi havia demanda dels usuaris per poder prendre quelcom a l’Armiana, 
durant la seva obertura que serà des del 1 de juliol fins al tancament de la infraestructura, 
que en principi, serà el 26 de novembre. 

L’Hble. Sra. Cabot demana que els hi agradaria que es fes un control de tot el camí, 
perquè ja sabem que comprem aquí, llancem allà etc i s’haurà de preveure la neteja de 
papereres o la manera d’educar a l’usuari a no llençar deixalles a qualsevol lloc i facilitar 
espais per dipositar-les, això comportarà més despeses i és important també posar 
alguns cartells informatius, ja que també estaria bé que poguessin fer la tria d’elements 
a l’estar en una zona de medi ambient que estigui preparada i prevista i que no sigui el 
típic, que com no hi ha papereres, doncs, tot es llença a qualsevol lloc.  

El cònsol major puntualitza que l’any passat es va respectar bastant l’entorn, no va 
haver-hi problemes de neteja. No obstant, s’habilitaran rètols informatius. 

La consellera Cabot diu que és una reflexió en veu alta. 

El conseller Torres comenta que l’any passat va haver-hi un problema de neteja, que 
tots saben quin és i espera que aquest any vagi millor. 

El cònsol major diu que ja s’ha tingut en compte i aquest any es reforçarà en aquest 
aspecte.  

La consellera Cabot procedeix amb un altre acord respecte a l’estudi de mercat del Pont 
Tibetà, una altra vegada, ja que l’any passat ja vàrem tenir un i era una mica saber que 
és el que ha canviat o quina és la valoració de l’any passat o per què se’n torna a fer? 
hi ha algun motiu específic?  

El Sr. Cònsol comenta que simplement el que es fa és demanar l’opinió a l’usuari per 
saber si el servei que es dona és bo. És tractaria d’una enquesta de satisfacció i alhora 
es fa també per tenir un perfil de l’usuari i s’ha de fer regularment per a veure en què cal 
millorar dins d’aquest servei, ja sigui el Pont Tibetà o el Mirador del Roc del Quer. Aquest 
és l’objectiu d’aquest estudi. L’any passat amb l’empresa de ticketing, servei per vendre 
les entrades, només vam poder demanar l’opinió a la meitat de la gent que va anar, 
perquè són els que van comprar l’entrada per internet, teníem l’email, l’altre meitat van 
comprar les entrades a les guixetes: oficina de Turisme, caseta de fusta entrada del 
poble o al mateix Mirador del Roc del Quer, entenem doncs, que això ens ho ha de fer 
una empresa especialitzada en aquest tipus de serveis. 

 

La consellera Cabot diu que, doncs, en aquest concurs hi hauran enquestadors que 
podran estar a l’oficina de Turisme, o a la caseta, o s’anirà directament al client quan 
arribi al Pont o al Mirador? 

El cònsol major matisa que finalment l’objectiu més que fer-los-hi fer l’enquesta és que 
ens facilitin un email i al cap d’uns dies se’ls hi farà arribar l’enquesta i aquest any 
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intentarem tenir uns resultats més periòdics, no com l’any passat que vàrem esperar a 
finals de temporada. Es fa per comparar, si vas millor o no, i si pots millorar en alguns 
elements que l’any passat van sortir més fluixos en puntuació. 

El cònsol menor afegeix que també podrem tenir  informació de la venda directa en 
aquests punts si és igual de satisfactòria que la venda per internet, ja que l’any passat 
això no ho vam poder saber.  

El cònsol major anuncia que poden passar a la votació de les actes de les Juntes de 
Govern, de les quals és aprovada per majoria amb l’abstenció dels membres de la 
minoria l’acta del 13 d’abril i són aprovades per unanimitat les actes del 20 i 26 d’abril i 
les del 3, 10 i 17 de maig. 
 
 
I atès que no hi ha més assumptes què tractar, el cònsol major dona per acabada la 
sessió a les 18.24 hores, de la qual s’estén aquesta acta per a la deguda constància de 
tot allò esdevingut. 
 
 
 
 
 
 
 
P.O. del Comú       
La secretària general   El cònsol major 
Meritxell Moya Delgado   Francesc Camp Torres 
 


